



ခုန်အံၣ်ယုၣ်-ကညီဒီကလုာ်စၢဖှိၣ်ကရၢ
လီၢ်ခၢၣ်သးဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်
ကီၢ်သူလုၤ
www.knuhq.org

ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤ ဆၢက့ၤအလီၢ် (၇၃) ဝိတဝီ
ခုန်အံၣ်ယုၣ်-ကညီဒီကလုာ်စၢဖှိၣ်ကရၢ, ကရၢခိၣ် သးခိၣ်ကျၢၢ်ဒိၣ်စိ စီၤမူၤတူစ့ဖိအလံာ်ဟ့ၣ်ယုၢ်

နံၤသီ - သလုၤလါဘၢ, ၂၇၆၀ နံၣ်.
- လါဖ့ၤတြူၤအါရံၤ(၁၁)သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်

ပပုၤကလုာ်ကညီဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်သုၤ...

၂၀၂၁နံၣ် လါဖ့ၤတြူၤအါရံၤ (၁၁) အနံၤအံၤ မ့ၢ် “ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤ” ဆၢက့ၤအလီၢ် (၇၃) ဝိတဝီ န့ၣ်လီၤ. ဖဲကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤအံၤ ယဆၢဂ့ၤဆၢဝါဘၣ်ကညီဖိခဲလၢာ် လၢကပူၤဒုၣ်ပူၤဒါ, မၤန့ၢ်အိၣ်ကဲ, အိၣ် လၢပဲၤဒီး ကညီကလုာ်အသ့ၣ်စၢၤသးသဟီၣ်န့ၣ်လီၤ. ကညီကလုာ်တၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအပူၤ မ့ၢ်တၢ်အဆိကတၢ် တဘျီ လၢကညီဒီကလုာ် ဟံၤဖျါထီၣ်ကညီဒီကလုာ် အတၢ်ယုၤတၢ်ဖိး, ကညီကလုာ်အတၢ်တူၢ်ခိၣ်ဟံၤသး, အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤ, မ့ၢ်စံၣ်စီၤန့ၢ်မုၢ်နံၤတနံၤလၢကညီဖိအဂီၢ်ဒီး တၢ်ဟံၤပနီၣ်အိၣ်အမ့ၢ် “ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤ” အသိးန့ၣ်လီၤ.

ကညီကလုာ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤဒီတကတီၢ်, ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး တၢ်ဆိၣ်တၢ်မၤန့ၢ်လၢ ပယီၤကလုာ်ဒိၣ် စိမိၤစိရီၤသန့ဖိတဖၣ် တစီၤဘၣ်တစီၤလၢအက့ၢ်အဂီၢ်အကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်မၤစိး, မၤက့ၢ်မၤ ပုၢ်, မၤတရီၤတပါအီၤတုၤဒေၣ်လဲာ် ကအိၣ်မူဘၣ်ဝဲဒ် ပုၤတကလုာ်သိးဒီး ကပူၤဖျဲးဒီးတၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်တဖၣ် ကသ့အဂီၢ် ဘၣ်အိၣ်မူဝဲဒ်လၢ ခိၣ်ပုၢ်လၢ, ကစၢ်ကလိကျါဒီးကဲထီၣ်ပုၤမ့ၢ်ခိၣ်သိၣ်လၢဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်ဖဲ ပုၤအဲကလံးဖိဖဲဒုးမၤန့ၢ်ဒီး ပၤကီၢ်ပယီၤဝဲအလီၢ်ခံ, ကီၢ်မုၢ်နံၤ ပုၤစိာ်တၢ်သးခုကစီၣ်တဖၣ် ဟဲတုၤဝဲဆူၣ်ပယီၤဒီး, တၢ်သးခုကစီၣ်ရၢလီၤအသးဆူ ကညီကလုာ်အိၣ်ဆိးကီၢ်ပူၤတဖၣ်အဂီၢ် ပုၤစိာ်တၢ်သး ခုကစီၣ်တဖၣ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်ပုၤကညီအလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်, ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မၤလိကိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကညီဖိတဖၣ် မၤလိ မၤဒီးဘၣ်တၢ်, ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့, တုၤဒေၣ်လဲာ် ကညီဖိအါဂၤ လဲၤမၤလိဘၣ်တၢ်ဆူ ထံယံၤကီၢ်ဂၤ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကညီကလုာ်အသိးအကျါ, ပုၤသ့လံာ်သ့လဲာ်, ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ. ခိဖျိတၢ်သ့လံာ်သ့လဲာ်ဒီး တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အိၣ်ထီၣ်အယံ ကညီဖိတဖၣ် အမဲာ်စိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး ဂဲၤလိာ်တၢ်လၢ ကညီကလုာ်အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ကညီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ် ကရၢကရီထီၣ် ပုၤကညီ အတၢ်ကရၢကရီတဖၣ် ဒီး “ကညီဒီကလုာ်ကရၢ” မ့ၢ်ကရၢအဆိကတၢ်လၢ အဘၣ်တၢ်ကရၢကရီထီၣ်အီၤန့ၣ် လီၤ.

ကညီဖိတဖၣ်အမဲာ်ဖးထီၣ်လၢထံၣ်ကီၢ်သးဒီး ဟံၤဖှိၣ်ဂဲၤလိာ်တၢ်လၢထံၣ်ကီၢ်သးတၢ်မၤတဖၣ် အိၣ်ထီၣ် ဝဲန့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ယီၤ ဒ်တၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးထံၣ်ကီၢ်သးတၢ်အိၣ်ထီၣ်သးအသိး ကညီကလုာ်တဖၣ် ကရၢကရီထီၣ် ကညီကလုာ်အတၢ်ကရၢကရီအဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအတၢ်လဲၤခိဖျိ, တၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်တဖၣ် အဖိခိၣ် ကညီကလုာ်တဖၣ် သ့ၣ်ညါဝဲဒ်လၢ ကအိၣ်မူဘၣ်ဝဲဒ်ပုၤတကလုာ်အသိးဒီး အတၢ်အိၣ်မူ ကလဲၤထီၣ် လဲၤထီၣ်အဂီၢ် ကဘၣ်အိၣ်ဒီးအကီၢ်ဒေၣ်ဝဲ လီၤလီၤဆိဆိ လၢအပၤဆုၤဒီးစံၣ်ညီၣ်တီလီၤက့ၤအပူၤကလုာ် အတၢ် အိၣ်မူဘၣ်တီၢ်ဒေၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ကညီကလုာ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ လၢကအိၣ်ဒီးအထံအကီၢ်ဒေၣ်ဝဲ အိၣ်ထီၣ်ဒီး ယုထီၣ် ဝဲဒ်ကီၢ်အဲကလံးပဒိၣ်လၢ တၢ်ကဟံၤပနီၣ်န့ၢ်ကညီအကီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်ဖဲ အဲကလံးပတၢ်အဆၢက တီၢ် တဟံၤပနီၣ်ဒီးဟ့ၣ်ကညီကီၢ်ဘၣ်. အဲကလံးဟ့ၣ်လီၤက့ၤကီၢ်ပယီၤတၢ်သ့ၣ်အဆၢကတီၢ် တၢ်ဟံၤပနီၣ်န့ၢ် ကညီကီၢ်တအိၣ်အယံ ကညီကလုာ်တဖၣ် ဂဲၤလိာ်ကဒီးဝဲဒ်လၢ ကညီကလုာ်ကအိၣ်ဒီးအကီၢ် လီၤလီၤဆိဆိ

နဲ့လီ။ တၢ်မၤလၢပုၤပုၤကညီကလုာ် ကဒီးန့ၢ်အကီၢ်, ထံၣ်ဂၢၢ်သးအတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤ အဂံၢ်ကဆူၣ်အဂီၢ် ဝဲ ၁၉၄၇ နံၣ် လၢဖျၢၤတြုၤအါရံၤ (၅) သီအနံၤ ကညီတၢ်ကရၢကရိခဲလၢာ် ဟံၣ်ဖိၣ်ထီၣ်က့ၤအသးဆူ **“ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ”** တကရၢယီၤန့ၢ်လီၤ။ ဒ်တၢ်ကရၢကရိထီၣ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤမူဒါအသိး ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ အိၣ်ဆၢထၢၣ် ဒီးဂဲၤလိာ်တၢ်လၢ ကညီကလုာ်ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်အထံအကီၢ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ။

တၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ် ကညီဒီကလုာ်တၢ်လိာ်ဆိၣ်ထွဲဲ ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ အတၢ်ယုၤထီၣ် ကညီကီၢ် ဒ် ကညီကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤအသိးအဂီၢ်, ဒ်ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ အတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်ခဲ ဒီးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ အသိး ဝဲ ၁၉၄၈ လၢဖျၢၤတြုၤအါရံၣ် (၁၁)သီအနံၤန့ၢ် ကညီဖိတဖၣ် လၢကီၢ်ဒီဘ့ၣ်, တၢ်လိာ်အါတီၤ ဒီးလၢ ဝှံၣ်အါဖျါၣ် ပုၤနီၣ်ဂံၢ် (၄) ကလီၢ်ဘျဲၣ်, လၢအလီၢ်ဒၣ်ဝဲ ဟံၣ်ဖိၣ်ထီၣ်အသး, ဒီးစိာ်ဒီးတၢ်ကိးသတြီထီၣ်...

- (၁) ဟ့ၣ်ကညီကီၢ် တဘျီယီ
- (၂) ငှးန့ၣ် ကညီတဘး ပယီၤတဘး တဘျီယီ
- (၃) ထံၣ်လိာ်ကီၢ်ပူၤ တၢ်ငှး ပတသးလီ

(၄) ကလုာ် တၢ်သဘံၣ်ဘုၣ် ပတသးလီ- (၄) ထံၣ်, လၢအမ့ၢ်ဝဲ တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၤလီၤသးခွဲးယာ်, ကလုာ်တၢ် ထဲသိးတုၤသိးခွဲးယာ်, တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ဒီးအိၣ်မူသကိးဘၣ်လိာ်ဖိးဒု အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်ဟံၣ်ကဲလိာ်သးတဖၣ် ကစု ငှးဒီး ဟးဆုၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ကညီဖိတဖၣ် အထံၣ်ဂၢၢ်သးအတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီ, ကညီကလုာ်တဖၣ် အတၢ်ဟံၣ်သး န့ၢ်လီၤ။

မုၢ်နံၤအံၤ မ့ၢ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ကညီကလုာ်အတၢ်ယုၤတၢ်ဖိး, အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီ, အတၢ်အိၣ်ဆၢထၢၣ်အဆိ ကတၢ်တဘျီလၢ ကညီကလုာ်အတၢ်စံၣ်စိၤတဲစိၤအပူၤန့ၢ်လီၤ။ တၢ်ကသ့ၣ်နီၣ်, ဟံၣ်ဒိၣ်, မၤလၢကပီၤမုၢ်နံၤအံၤ ထီၣ်တီၤလၢကညီတၢ်စံၣ်စိၤတဲစိၤပူၤအဂီၢ်, ဝဲ **ကီၢ်သူလုၤ ခိကရဲး အဆိကတၢ်တဘျီ** လၢဘၣ်တၢ်မၤအံၤ ဝဲ ၁၉၅၃ နံၣ် လၢနီၣ်ဝှံဘၣ် ၂၃ သီတုၤ ၂၅ သီအနံၤ, တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်မုၢ်နံၤအံၤ ဒ်အမ့ၢ် **“ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤ”** န့ၢ်လီၤ။ မုၢ်နံၤအံၤ ဘၣ်တၢ်တုၢ်လိာ်, ဟံၣ်ပနီၣ်ဒီးမၤလၢကပီၤအံၤဒ်အမ့ၢ် **“ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤ”** လၢကညီဒီတကလုာ် န့ၢ်လီၤ။

ပပုၤကလုာ် ကညီဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်သုၤဒါ...

ပမ့ၢ်ပုၤတကလုာ်လၢ အအိၣ်လၢပုၤဒီးပုၤတကလုာ် အက့ၢ်အဂီၢ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ။ ပအိၣ်ဒီးပတၢ်စံၣ်စိၤတဲ စိၤ, ကျိာ်, လံာ်လဲာ်, လုာ်လၢထူသန့, တၢ်ဆဲးတၢ်လၢ, တၢ်ဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်အကျိၤအကျဲ, တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤလီၤဆိဆိ ဒီးအိၣ်မူဝဲဒ် ပုၤတကလုာ်အသိးန့ၢ်လီၤ။ အါန့ၢ်အန့ၢ် ပအိၣ်ဒီးကညီကလုာ်က့ၢ်ဂီၤပနီၣ်လီၤဆိ တဖၣ် လၢအမ့ၢ်ဝဲ ကညီဒီကလုာ်အနီၣ်ထီၣ်သီ, ကညီဒီကလုာ်အနီၣ်တယၢ် ဒီးကညီဒီကလုာ်အတၢ်သးဝံၣ် တဖၣ်န့ၢ်လီၤ။ ပပုၤကလုာ်ကအိၣ်စံာ်အိၣ်ကျဲၤဝဲ ဒ်ပုၤတကလုာ်အသိး ဒီးပပုၤကလုာ်အတၢ်အိၣ်မူ အတၢ်လဲၤ ထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ် ပကဘၣ်အိၣ်ဒီး **“တၢ်သဘျု, တၢ်ထဲသိးတုၤသိး, တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၤလီၤသးခွဲးယာ်”** တဖၣ် ဝဲကီၢ် တဘျီအံၤအပူၤန့ၢ်လီၤ။ တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ကဘၣ်အိၣ်ကွဲးလီၤအသးလၢ ထံကီၢ်အံၤ **“တၢ်သူၣ်ထီၣ် ထံကီၢ်တၢ်ဘျုသးစးခိၣ်သ့ၣ်”** အပူၤန့ၢ်လီၤ။ စိၤဆၢကတီၢ်ပူၤကွံာ်ဒီးတုၤစိၤဆၢကတီၢ်အံၤ သန့လၢအထီၣ်ဒါဒီး မၤတံာ်တံာ်ပပုၤကလုာ် အတၢ်အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျဲၤ ဒီးအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်တဖၣ် မ့ၢ် **“ကလုာ်ဒိၣ်စိၤသန့ဒီးမိၤစိၤရိၤ သန့”** န့ၢ်လီၤ။ ကတီၢ်အံၤ ပပုၤကလုာ်အဒုၣ်အဒါ မ့ၢ်ပုၤလၢအဟံးယာ်ဝဲ **“ပယီၤကလုာ်ဒိၣ်စိၤဒီး စူးကါဝဲ သးမိၤ စိၤရိၤတၢ်ပတၢ်ပြးသန့”** တဖၣ်န့ၢ်လီၤ။

တၢ်မၤလၢပုၤ ကညီကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီ, တၢ်ဘၣ်သးတဖၣ်အဂီၢ် စးထီၣ်လၢ တၢ်ကရၢကရိထီၣ် ဒီးဟ့ၣ်လီၤအီၤမူဒါ, ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ တီခိၣ်ရိၣ်ခဲ ဒီးဂဲၤလိာ်ဝဲလၢစုကဝဲတၢ်ဒုးအကျဲ ဒီးတၢ်ထံၣ်လိာ် စံးကတီၢ် ထံၣ်ဂၢၢ်သးအကျဲ တပယုာ်ယီ တုၤဆၢကတီၢ်အံၤန့ၢ်လီၤ။ ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်ခဲ အပူၤ, တၢ်မၤလၢပုၤ ကညီကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီကန့ၢ်အဂီၢ် ကညီကလုာ်တဖၣ် ဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤအသးသမူ, အက့ၢ်အဂီၢ်, အသ့ၣ်အထံ ဒီးအတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ် တဆံးတစ့ၤဘၣ်. တုၤဆၢကတီၢ်အံၤ ဒ်ပပုၤကလုာ် အတၢ်မိၣ် န့ၢ်သးလီအသိး တၢ်မၤလၢပုၤထီၣ်အီၤတန့ၢ်ဒီးဘၣ်. တၢ်ကဘၣ်ဂဲၤလိာ်ဒီးအီၤဆူညါဒီးန့ၢ်လီၤ။

တၢ်ဂဲၤလိာ်ဆူညါအပူၤ, ဒ် ၁၉၄၈ နံၣ် လၢဖျၢၤတြုၤအါရံၤ (၁၁)သီ ကညီကလုာ်တဖၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ် ကညီကလုာ်အသူးသ့ၣ်က့ၢ်ဂီၤ, အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီ, အတၢ်ယုၤတၢ်ဖိး, ယုၤယုၤဖိးဖိးအသိး အလီၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ပကညီကလုာ် လၢမုၢ်မဆါတန့ၢ်အံၤတဖၣ် ကဘၣ်ဟံးယာ်, စိာ်မူစိာ်ဂဲၤ ဒီးမၤဖျါထီၣ် အမိၢ်လံာ်မိၢ်ပုၤန့ၢ်လီၤ။

တကတီၢ်ဃီ ပကမ့ၢ်ပုၤတကလုာ်လၢ အမူဝဲဒီးလဲၤထီၣ်လဲၤထီဝဲအဂီၢ်, ကညီကလုာ်အကွၢ်အဂီၢ် ဒီးအသူးသ့ၣ် လၢကပီၤတဖၣ် ကဘၣ်မူဝဲ, ဂဲၤဝဲလၢ ပပုၤကလုာ်ကိးနီၢ်ဂၤဒီးအသးကံၢ်ပူၤ ဒီးအိၣ်မူမၤထွဲအီၤန့ၣ်လီၤ.

ပပုၤကညီကလုာ် အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤတဖၣ် ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်အဂီၢ် အလီၢ်အိၣ်လၢ ကညီဖိကိးနီၢ်ဂၤ ဒီး, ကညီပုၤဖိၣ်တၢ်စုကဝဲၤကရၢကိးဖုဒီး, ကညီထံၣ်ကိာ်သဲးပၣ်တံၣ်တဖၣ် ဒီးကညီကရၢသဘူၤခဲလၢာ် ကဘၣ် ထီၣ်ယူထီၣ်ဖိး, ဂဲၤလိာ်မၤသကိးအီၤလၢအသန့ၣ်, လၢအလီၢ်အကျဲ, ဒ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ အိၣ်ဝဲဒီးအီၤစုာ်စုာ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဘၣ်ဟံၣ်ဖိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ဟ့ၣ်လီၤပသးလၢပပုၤကလုာ် အတၢ်လိၣ် ဘၣ်နီၢ်နီၢ်အဖိခိၣ် ဒ်ဆၢကတီၢ်ဒီး ထံၣ်ကိာ်သဲးတၢ်အိၣ်သး အိၣ်ထီၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. ကတီၢ်ခဲအံၤ ပအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လၢပပုၤကလုာ်ကိးဂၤဒီး ကဟံၣ်ဖိၣ်မၤသကိးတၢ်လၢထံၣ်ကိာ်သဲး တၢ်ဂဲၤလိာ်အကျဲအံၤ လၢပလီၢ် ပကျဲ ဒီးပသန့ၣ်ဒ်ပဝဲစုာ်စုာ်န့ၣ်လီၤ. ကျဲအိၣ်စုာ်ကိးဝဲအါဘီ လၢပကမၤတၢ်လၢပပုၤကလုာ် အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ် ထီထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကယဲၢ်တၢ်လၢ ပဖံးအီၤမၤအီၤတမံၤလၢလၢန့ၣ် ပကဘၣ်ပညိၣ်အီၤဆူ တၢ်မၤလၢပုၤ ပပုၤ ကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤဒီး အိၣ်ဆၢထၢၣ်လၢပပုၤကလုာ် အတၢ်ဟံၣ်သးဒီး အတၢ်မ့ၢ်တၢ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပက ဘၣ်ဖိၣ်လိာ်သကိးပစု ဒီးဂဲၤလိာ်သကိးအီၤယူယူ လၢကညီဒီကလုာ် နီၣ်တယၢ်တဘျီအဖိလၢန့ၣ်လီၤ.

ဆၢကတီၢ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်အိၣ်သးလၢ အတၢ်တၢ်ဒီး ပကညီဒီတကလုာ်ယုာ်ဒီး ကလုာ်န့ၣ်ထံဖိကိာ်ဖိတဖၣ် ခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. အပူၤကွံာ်စ့ၤသီ, ကိာ်ပယီၤသးမ့ၢ်ဒိၣ်ပံးန့ၣ်ဆူၣ်ထံကိာ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤအံၤ, မ့ၢ်တၢ်လၢ အထီဒါ လိာ်သးဒီး ကညီဒီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢယုာ်ဒီး ကလုာ်န့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်, အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤတၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ် ဒိၣ်မိၣ်ကရၢၣ်စံၣ်ဖဲၣ်ဒ်ရၢၣ်ကိာ်စၢဖိၣ် အတၢ်ဟံၣ်ပညိၣ်ဒီးတၢ်မၤအကွၢ်အဂီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ကလုာ်န့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး ပယီၤကလုာ်ဒိၣ်စိသန့ၣ်ဒီး သးမိၤစိရိၤသန့ၣ်တၢ်ပတၢ်ပြးအသိး ကလုာ်န့ၣ်ပုၤပယီၤဖိသ့ၣ်တ ဖၣ်စုာ်ကိး ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး သးမိၤစိရိၤသန့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ပတၢ်ပြးတဖၣ်လၢ အထီဒါဒိၣ်မိၣ်ကရၢၣ်စံၣ် တၢ်မၤအကျဲဒီး ပုၤတၢ်အိၣ်မူအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကဘၣ်ဟံၣ်ဖိၣ်မၤသကိးတၢ်လၢ မိၤစိရိၤသန့ၣ် ကလီၤပုၤကွံာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကညီဖိလၢအအိၣ်လၢတၢ်လီၢ်တပူၤလၢလၢ ကဘၣ်ဟံၣ်ဖိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ကလုာ် န့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ဒီး ထီဒါမၤလီၤပုၤကွံာ်သန့ၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အကွၢ်အဂီၢ်ကိးမံၤဒီးလၢ အမၤထီဒါကညီကလုာ် အတၢ်အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျဲၤ, ယုာ်ဒီးကလုာ် န့ၣ်ထံဖိကိာ်ဖိခဲလၢာ် အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပပုၤကလုာ် ကညီဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်သုဇာ...

လၢခံကတၢ် ယဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်ဘၣ် ပပုၤကလုာ်ခိၣ်န့ၣ်, သိၣ်န့ၣ်, ထံဖိကိာ်ဖိကမ့ၢ် ဒီးခါဆူညါ သ့ၣ်စၢ် သးဘီၣ်, စၢၤသ့ၣ်သီခဲလၢာ်လၢ ဝဲ “**ကညီဒီကလုာ်မ့ၢ်န့ၣ်**” အံၤ, တၢ်မၤလၢပုၤကညီဒီကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤ အဂီၢ်, တၢ်ဂဲၤလိာ်ဆူညါအပူၤ, ပကပညိၣ်ဒီးကွၢ်စူၣ်ယီၤဆူ ပပုၤကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤ, ပထံၣ်ကိာ်သဲး အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိ လၢအကဒုးအိၣ်ထီၣ် ပပုၤကလုာ်အတၢ်အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျဲၤ ဒီးအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီအဂီၢ်န့ၣ် တက့ၢ်. ပကအိၣ်စုာ်ကိးဒီး တၢ်ဟံၣ်လီၤသးကျဲၤမုဆူလၢ တၢ်ကထီဒါမၤလီၤမၢ်ကွံာ် ပပုၤကလုာ်အန့ၣ်အဒါလၢ အမ့ၢ်ပုၤလၢအစူးကါ “**ကလုာ်ဒိၣ်စိသန့ၣ်ဒီးမိၤစိရိၤသန့ၣ်**” တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. တၢ်မၤအပူၤ, ပကအိၣ်ဒီး တၢ်သးခူ တလ့ၢ်, တၢ်ဟံၣ်လီၤသးကျဲၤမုဆူဒီး တၢ်မၤန့ၣ်အဂီၢ် ပကသ့ၣ်ထီၣ်ပပုၤကလုာ်အတၢ်ယူတၢ်ဖိး, ပံးယာ်ကလုာ် အသူးသ့ၣ်ကွၢ်ဂီၤ, ဒီးမၤလၢပုၤပကညီကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤ, ဒ်ကညီဒီတကလုာ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်အီၤဝဲ “**၁၉၄၈ နံၣ် လၢဖုၤတြၢၤအါရံၣ် (၁၁) သီ**” အနံၤအသိးတက့ၢ်. မဲ ပကဂဲၤလိာ်သကိးအီၤလၢ ပသန့ၣ်ဒ်ပဝဲ စုာ်စုာ်, အိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်အလၢအပုၤ လၢပကတုၤယီၤဆူ ပပုၤကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤမန့ၣ်တက့ၢ်.

တၢ်ဘျးဘၣ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ.

***** ***** *****